
 

  

1 

Zápis pracovní skupiny pro přípravu 

Strategie  implementace programu BfHI 2018 (dále jako 

„PS“) 

ze dne 30. října 2023 
Místo a čas konání: on-line (platforma Zoom) 

 

Přítomné členky: 

Jméno a příjmení členky Instituce Střet zájmů 

Hradecká Lucie (předsedkyně) Odbor rovnosti žen a mužů Úřadu vlády ČR NE 

Jirásková Vlasta Laktační poradkyně, nezávislá odbornice NE 

Königsmarková Ivana Unie porodních asistentek, z. s.  NE 

Kredbová Andrea SpoKojení, z. s. NE 

Luhanová Lenka  
(zástupkyně B. Mackové) 

Státní zdravotní ústav NE 

Majerčíková Aneta Ministerstvo zdravotnictví (NAM) NE 

Matějovská Iveta Ministerstvo zdravotnictví (CAU) NE 

Menšíková Milada Ministerstvo zdravotnictví (OZP) NE 

Plšková Ludmila Svaz zdravotních pojišťoven ČR, z. s. NE 

Selinger Eliška WHO Country Office Czech Republic NE 

Topinková Michaela Přirozené kojení NE 

 
Omluvené nebo nepřítomné členky: 

Jméno a příjmení členky Instituce Střet zájmů 

Hrdličková Kristýna Národní ústav duševního zdraví NE 

Macková Barbora Státní zdravotní ústav  NE 

Poloková Andrea Mamila, o. z.  NE 

 
 
 
Tajemnice PS: B. Malíková  
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Program jednání pracovní skupiny pro přípravu Strategie implementace 
programu BfHI 2018 (dále jako „Strategie“) ze dne 30. října 2023 

1. Úvod a shrnutí dosavadní práce na Strategii předsedkyně PS 

2. Připomínkování jednotlivých kapitol Strategie předsedkyně PS 

 3.  Finanční náklady spojené se Strategií předsedkyně PS 

 4.  Různé členky a členové PS 

 

1. Úvod a shrnutí dosavadní práce na Strategii 

 

Předsedkyně PS L. Hradecká přivítala přítomné a představila program jednání, který byl 

jednomyslně schválen. Následně uvedla, že návrh (draft) Strategie je dokončený. Představila návrh 

sedmé kapitoly a uvedla, že termín pro připomínkování bude prodloužený tak, aby měly členky PS 

prostor se vyjádřit. 

Předala slovo A. Majerčíkové, která uvedla, že s panem náměstkem Josefem Pavlovicem během 

uplynulého týdne řešila drobnou úpravu původního harmonogramu (po komunikaci s kabinetem 

pana ministra), je nezbytně nutné 6. listopadu vložit draft do vnitrorezortního připomínkového řízení, 

1. prosince musí být Strategie předložena na poradě vedení MZ, 4. prosince bude vložena do 

mezirezortního připomínkového řízení, 18. prosince budou k dispozici připomínky. 5. ledna by měl 

být návrh Strategie opět předložen na poradě vedení MZ a následně Vládě ČR, z toho vyplývá 

naprosto minimální prostor pro připomínkování v rámci PS. Proto A. Majerčíková apelovala na 

členky PS, aby se k textu vyjádřily co nejdříve a komunikovaly obsahově problematické věci ještě 

před vnitrorezortním připomínkovým řízením. L. Hradecká souhlasila a v součinností s paní tajemnicí 

požádala členky PS o termín pro připomínky 3. listopadu 13:00. 

L. Hradecká ukončila tento bod jednání a otevřela bod druhý. 

 

2. Připomínkování jednotlivých kapitol Strategie 

 
Navržené kapitoly Strategie: 

1) Úvod 

2) Definice a analýza řešeného problému 

3) Logika intervence, hierarchie cílů Strategie 

4) Národní koordinační orgán pro kojení 

5) Úplné dodržování Kodexu 

6) Zvyšování kompetencí zdravotníků a zdravotnic 

7) Klinická část 10 kroků k úspěšnému kojení 

8) Sběr dat a systém průběžného monitorování 

9) Motivace a podpora zařízení poskytujících péči matkám a novorozencům ke zkvalitňování 

péče 

10) Komunikační plán BfHI 2018 

11) Implementace Strategie 
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Předsedkyně požádala členky PS o jejich připomínky k jednotlivým kapitolám Strategie, jako první 

ke kapitole číslo pět. 

L. Luhanová se přihlásila s tím, že některé věty jsou hodně dlouhé, navrhla tedy několik stylistických 

úprav. Nikdo další své připomínky komentovat nechtěl. L. Hradecká uvedla, že dle jejího názoru lze 

většinu připomínek akceptovat, protože jsou převážně formálního charakteru. K. Hrdličková žádala 

o zpřesnění opatření 2.1.2, které se týká uzákonění povinnosti zdravotníků a zdravotnic ochraňovat 

a podporovat kojení, součástí toho má být omezení kontaktu se soukromými společnostmi. 

M. Menšíková se přihlásila s tím, že dosud nestihla kapitoly projít a zeptala se, zda má připomínky 

k jednotlivým kapitolám za Odbor zdravotní péče MZ vložit v rámci vnitrorezortního připomínkového 

řízení; domnívá se, že v posledních čtyřech kapitolách Strategie je hodně legislativních změn, které 

bude potřeba projednat i se sekcí hlavní hygieničky. A. Majerčíková reagovala, že pro další práci na 

Strategii by bylo výhodnější mít připomínky z Odboru zdravotní péče MZ už nyní, L. Hradecká 

souhlasila s tím, že by bylo dobré, aby tyto připomínky viděly i ostatní členky PS. M. Menšíková 

reagovala, že se pokusí připomínky včas zaslat, ačkoliv to pro ni bude velmi náročné. A. Majerčíková 

reagovala, že pro práci na Strategii je prioritní, aby se M. Menšíková podívala na návrh Strategie s 

kolegyněmi a vytipovaly společně kritická místa, není potřeba, aby se zabývaly stylistickými 

nepřesnostmi.  

L. Hradecká otevřela připomínky ke kapitole číslo osm, týkající se sběru dat, kde žádné nové 

připomínky nepřibyly, a přesunula se tak ke kapitole deset, týkající se komunikace. Ani zde nepřibyly 

připomínky zásadního charakteru, spíše se jednalo o dílčí doplnění. A. Majerčíková se zeptala na 

dopsaný odstavec ke kampaním a výhradám vůči BfHI, ale z přítomných členek PS nikdo nebyl 

autorkou tohoto odstavce. L. Hradecká doplnila, že navržená opatření na obavy zdravotníků a 

zdravotnic reagují a zeptala se na komentář “Seznam témat, která je potřeba komunikačně pokrýt”, 

jeho autorka nebyla jednání PS přítomna. Reagovala, že v komunikačním plánu, který je 

navazujícím opatřením, není v kapacitě MZ pokrýt všechna témata, která mají být v průběhu 

kalendářního roku komunikována, proto v souladu s implementačním manuálem WHO bylo 

navrženo opatření pro každoroční aktualizaci komunikačního plánu, a navrhla přesunout připomínku 

do navazujícího opatření. A. Majerčíková reagovala, že témata pro komunikační plán musí být 

specifikovaná, což je implicitně v opatření 10.1.2., komerční subjekty budou o změně svých 

povinností infromovány prostřednictvím novely zák. o reklamě a proto nepokládá za nutné toto dále 

komunikovat nějakým dalším zvláštním způsobem. Dále zmínila kulatý stůl na Ministerstvu průmyslu 

a obchodu, který proběhl a ze kterého je k dispozici zápis. Položila dotaz, zda je přítomen někdo, 

kdo se s posledními dvěma připomínkami zotožňuje a má za to, že má být sestaven seznam témat, 

která mají být komunikována, případně má být rozšířen okruh subjektů ke komunikaci. Na položený 

dotaz nikdo nereagoval. 

L. Hradecká otevřela připomínky ke kapitole číslo jedenáct, která mj. postihuje všechny subjekty, 

které se na realizaci Strategie budou podílet, včetně těch, které Vláda ČR nemůže přímo úkolovat, 

nicméně spolupráce s nimi je žádoucí (WHO, UNICEF, občanský sektor). Uvedla, že ve Strategii 

není uveden termín, kdy měla být aktualizována, další aktualizace Strategie byla Vládě ČR navržena 

spolu s vyhodnocením Strategie, což dovoluje operativně reagovat na budoucí vývoj. 

Zdroje financování počítají s tím, že ze strany státní správy bude realizace Strategie probíhat v rámci 

běžných nákladů, zároveň je navrženo využívání dalších prostředků z dotací. A. Majerčíková se 

obrátila na E. Selinger stran slíbení součinnosti s WHO, zda je to takto za stranu WHO v pořádku. 

Minulý týden jednala s J. Šturmou, který navrhl čerpání prostředků WHO již v tomto roce. E. Selinger 

uvedla, že prostředky je možné utratit letos (např. překlady), ale dílo nemusí být dokončeno v tomto 

roce (tedy před účinností Strategie). Menšíková/Matějovská se zeptala na financování ze státního 

rozpočtu, podpora kojení ušetří státnímu rozpočtu prostředky, ve Strategii ale není vyčíslena žádná 

částka - bylo by lepší částku specifikovat i kvůli MZ. A. Majerčíková reagovala, že to bude součástí 

předkládací zprávy ke Strategii a dále uvedla, že snaha byla minimalizovat finanční dopady na státní 
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rozpočet, k bankám a sběrnám mateřského mléka a jejich finacování bude navržena samostatná 

strategie. L. Hradecká doplnila, že snaha byla, aby co nejvíce podpůrných metodických materiálů 

bylo veřejně dostupných na platformě Komise pro výživu kojenců a malých dětí, i pro ulehčení 

spolupráce všem zapojeným subjektům.  

Dále navrhla přechod ke kapitole sedm. 

 

3. Finanční náklady spojené se Strategií 
 

L. Hradecká uvedla třetí bod jednání a požádala A. Majerčíkovou o představení kapitoly č. 6, 

Zvyšování kompetencí zdravotníků a zdravotnic. A. Majerčíková představila kapitolu, která má 

obdobnou strukturu jako kapitoly ostatní. Poměrně obsáhle uvádí požadavky programu BfHI, je zde 

vyhodnocen dotazník o školení personálu, výuka problematiky v rámci lékařských fakult a její 

zakotvení ve vylkáškách týkajících se vzdělávání lékařských a nelékařských oborů. Po mnoha 

konzultacích s lékaři zjistila, že ve kmenovém vzdělávání pediatrů a pediatriček není program BfHI 

příliš dobře zakotven, a proto byla v tomto směru navržena změna, další úprava u nelékařských 

zdravotníků. Zmínila minimální požadavky vzdělávacího programu certifikovaného kurzu laktačního 

poradenství, který byl řešen již na zasedání Komise pro výživu kojenců a malých dětí, a dále přípravu 

ověřování kompetencí, k čemuž byl při přípravě Strategie použit materiál WHO/UNICEF, který 

definuje, jaké indikátory by se měly u zdravotníků a zdravotnic ověřovat. Navhrla tento materiál 

přeložit a na základě toho vytvořit podklady pro ověřování znalostí zdravotníků. L. Hradecká doplnila, 

že pro tento překlad by bylo vhodné využít prostředky WHO. A. Majerčíková k tvorbě výukových 

materiálů uvedla, že jednala s některými vyučujícími ze středních zdravotnických škol i lékařských 

fakult a zjistila, že většina z nich si tvoří výukové materiály pro výuku sami. L. Hradecká poděkovala 

za představení kapitoly, včetně doplňujících konzultací, které A. Majerčíková zajistila. 

L. Hradecká otevřela rozpravu k tomuto bodu. 

 
4. Různé 

 

L. Hradecká otevřela rozpravu, do které se nikdo nepřihlásil. Uvedla, že plánuje ještě alespoň jedno 

setkání PS předtím, že bude draft Strategie představen Komisi, navrhla konec měsíce října. 

 

Další setkání PS proběhne v pondělí 30. října 9:00 - 10:30 on-line. 

 

 

V Praze dne 25. září 2023 

 

Zapsala: Barbora Malíková, tajemnice Komise pro výživu kojenců a malých dětí 


